



DH-SYSC-JC(2023)R4  
22/09/2023

STEERING COMMITTEE FOR HUMAN RIGHTS  
*COMITÉ DIRECTEUR POUR LES DROITS DE L'HOMME*

(CDDH)

---

COMMITTEE OF EXPERTS ON THE SYSTEM OF THE EUROPEAN CONVENTION  
ON HUMAN RIGHTS  
*COMITÉ D'EXPERTS SUR LE SYSTÈME DE LA CONVENTION EUROPÉENNE DES  
DROITS DE L'HOMME*

(DH-SYSC)

---

**DRAFTING GROUP ON ISSUES RELATING TO JUDGES OF  
THE EUROPEAN COURT OF HUMAN RIGHTS**  
***GROUPE DE RÉDACTION SUR LES QUESTIONS RELATIVES AUX JUGES DE LA  
COUR EUROPÉENNE DES DROITS DE L'HOMME***

(DH-SYSC-JC)

---

**MEETING REPORT / RAPPORT DE RÉUNION**

**4th meeting / 4<sup>e</sup> réunion**

20 - 22 September / *septembre* 2024

Item 1: Opening of the meeting and adoption of the agenda	Point 1 : Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour
<p>1. The DH-SYSC-JC held its fourth meeting from 20 to 22 September 2024 in person. The list of participants appears in <a href="#">Appendix I</a>.</p> <p>2. The Chairperson, Hans-Jörg BEHRENS (Germany), opened the meeting and welcomed the participants.</p> <p>3. The Group adopted the agenda as it appears in <a href="#">Appendix II</a>.</p>	<p>1. Le DH-SYSC-JC a tenu sa quatrième réunion du 20 au 22 septembre 2023 en présentiel. La liste des participants figure à <a href="#">l'Annexe I</a>.</p> <p>2. Le Président, Hans-Jörg BEHRENS, ouvre la réunion et souhaite la bienvenue aux participants.</p> <p>3. Le Groupe adopte l'ordre du jour tel qu'il figure à <a href="#">l'Annexe II</a>.</p>
Item 2: Examination of the draft report on issues related to judges of the European Court on Human Rights	Point 2 : Examen du projet du rapport sur les questions relatives aux juges à la Cour européenne des droits de l'homme
<p>4. The Chair informed the Group about his recent meeting with the President of the Court, Siofra O'Leary. The President informed him, <i>inter alia</i>, that the Plenary Court had decided to revise Rule 28 of the Rules of Court and that States Parties to the Convention would be consulted. Some practical issues that judges face during and after their term of office were also discussed. The Chair also informed the Group that Thibault DUFÉTEL (United Kingdom) was no longer a member of the Group and had relinquished his position as co-rapporteur. Finally, the Chair recalled the guidance provided to the Group by the CDDH at its last meeting (CDDH(2023)R98, paragraphs 7 and 8).</p> <p>5. The Group recalled that at its 3rd meeting (15-17 May 2023), it had examined the first three chapters of the draft report on issues related to judges of the European Court on Human Rights. It proceeded to an examination of chapters IV to VI which included proposals to reflect the exchange of views with Tim Eicke and Lado Chanturia, judges at the European Court of Human Rights (<a href="#">DH-SYSC-JC(2023)01REV2</a>).</p>	<p>4. Le Président informe le Groupe de sa récente réunion avec la Présidente de la Cour, Siofra O'Leary. La Présidente l'a informé, entre autres, que la Cour réunie en Assemblée plénière a décidé de réviser l'article 28 du règlement de la Cour et que les États parties à la Convention seront consultés. Des problématiques pratiques auxquelles les juges sont confrontés pendant et après leur mandat ont également été discutées. Le Président informe également le Groupe que Thibault DUFÉTEL (Royaume-Uni) n'est plus membre du Groupe et a renoncé à son poste de co-rapporteur. Enfin, le Président rappelle les orientations données au Groupe par le CDDH lors de sa dernière réunion (CDDH(2023)R98, paragraphes 7 et 8).</p> <p>5. Le Groupe rappelle que lors de sa 3<sup>e</sup> réunion (15-17 mai 2023), il a examiné les trois premiers chapitres du projet de rapport sur les questions relatives aux juges à la Cour européenne des droits de l'homme. Il procède à l'examen des chapitres IV à VI incluant des propositions reflétant les échanges de vues avec Tim Eicke et Lado Chanturia, juges à la Cour européenne des droits de l'homme (<a href="#">DH-SYSC-JC(2023)01REV2</a>).</p>

6. The Group discussed and agreed on a number of changes to the draft report, as reflected in document <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)01REV3</a> .	6. Le Groupe mène une discussion et convient d'apporter plusieurs modifications au projet de rapport, telles que reflétées dans le document <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)01REV3</a> .
<b>Item 3: Discussion of gender equality aspects of the work of DH-SYSC-JC</b>	<b>Point 3 : Discussion des aspects relatifs à l'égalité de genre dans le cadre des travaux du DH-SYSC-JC</b>
7. The Group recalled that so far it had identified some gender equality aspects in its work (see <i>DH-SYSC-JC(2023)01REV3</i> §§ 29 and 48).	7. Le Groupe rappelle qu'il a jusqu'à présent identifié des aspects relatifs à l'égalité de genre dans ses travaux (voir <i>DH-SYSC-JC(2023)01REV3</i> §§ 29 et 48).
<b>Item 4: Other business</b>	<b>Point 4 : Questions diverses</b>
8. None.	8. Néant.
<b>Item 5: Adoption of the meeting report</b>	<b>Point 5 : Adoption du rapport de réunion</b>
9. The Group adopted the present meeting report.	9. Le Groupe adopte le présent rapport de réunion.

Appendix I / Annexe I**List of participants / liste des participants****MEMBERS / MEMBRES**

<b>ARMENIA / ARMÉNIE</b>	<b>Anastasia MAKARYAN</b> Expert at the Office of the Representative of Armenia on International Legal Matters
<b>AZERBAIJAN / AZERBAÏDJAN</b>	<b>Elnur ALIYEV</b> Lead consultant of the Human Rights Division, Department for Work with Law Enforcement Bodies, Administration of President of the Republic of Azerbaijan
<b>CROATIA / CROATIE</b>	<b>Ana KLASIČEK</b> Assistant Representative, Office of the Representative of the Republic of Croatia before the European Court of Human Rights
<b>FINLAND / FINLANDE</b>	<b>Helinä HEIKKINEN</b> Legal Officer, Unit for Human Rights Courts and Conventions, Legal Service, Ministry for Foreign Affairs
<b>FRANCE</b>	<b>Milène BLANCHARD</b> Adjointe au sous-directeur, Direction des affaires juridiques, Sous-direction des droits de l'Homme
<b>ITALY/ITALIE</b>	<b>Francesca FILOMENO</b> Trainee
<b>GERMANY / ALLEMAGNE</b>	<b>Hans-Jörg BEHRENS, Chair of the DH-SYSC-JC</b> Head of Unit IVC1, Human Rights Protection, Government Agent before the ECtHR, Federal Ministry of Justice
<b>NETHERLANDS / PAYS-BAS</b>	<b>Nelleke KOFFEMAN</b> Coordinating legal advisor on human rights Human rights unit, Directorate for Legislation and Legal Affairs Ministry of Justice and Security of the Netherlands
<b>POLAND / POLOGNE</b>	<b>Jan SOBCZAK</b> Agent of the Government before the European Court of Human Rights, Deputy Director, Legal and Treaty Department, Ministry of Foreign Affairs
<b>ROMANIA / ROUMANIE</b>	<b>Adriana BARBIERU</b> Deputy to the Permanent Representative, Co-Agent of the Government before the ECHR, Permanent Representation of Romania to the Council of Europe
<b>SWEDEN / SUÈDE</b>	<b>Auna ULLOA CARLER</b> Department for International Law and Human Rights, Ministry for Foreign Affairs Stockholm

<b>SWITZERLAND / SUISSE</b>	<b>Adrian SCHEIDEGGER</b> Agent suppléant du Gouvernement suisse devant la Cour européenne des droits de l'Homme le CAT, le CEDR, le CEDAW et le CDE, Office fédéral de la justice
<b>TÜRKİYE / TÜRKİYE</b>	<b>Öner AYDIN</b> Rapporteur Judge (Ministry of Justice of Türkiye), Head of Department
<b>UNITED KINGDOM / ROYAUME-UNI</b>	<b>Patricia ZIMMERMANN</b> Head of International Human Rights, Rights Policy Division, Policy and Strategy Group, Ministry of Justice  <b>Maya MOSS</b> Senior Policy Advisor, International Human Rights

**OBSERVERS / OBSERVATEURS**

<b>HOLY SEE / SAINT-SIÈGE</b>	<b>Grégor PUPPINCK</b>
-------------------------------	------------------------

**SECRETARIAT / SECRÉTARIAT**

<b>DGI – Human Rights and Rule of Law Council of Europe F-67075 Strasbourg Cedex</b> <i>DGI – Droits de l'homme et État de droit Conseil de l'Europe F-67075 Strasbourg Cedex</i>	<b>David MILNER</b> Secretary of the CDDH / <i>Secrétaire du CDDH</i> Head of the Human Rights Intergovernmental Co-operation Division / <i>Chef de la Division de la Coopération intergouvernementale en matière des droits de l'homme</i>  <b>Elvana THACI</b> Administrator / <i>Administratrice</i> Secretary of the DH-SYSC-JC / <i>Secrétaire du DH-SYSC-JC</i> Human Rights Intergovernmental Cooperation Division / <i>Division de la coopération intergouvernementale en matière de droits de l'homme</i>  <b>Louise PORCHER</b> Assistant lawyer / <i>Juriste assistante</i> Human Rights Intergovernmental Cooperation Division / <i>Division de la coopération intergouvernementale en matière de droits de l'homme</i>  <b>Sorina LECLER</b> Human Rights Intergovernmental Cooperation Division / <i>Division de la coopération intergouvernementale en matière de droits de l'homme</i>
<b>PACE / APCE</b>	<b>Günter SCHIRMER</b> Head of the Secretariat of the Committee on Legal Affairs and Human Rights, Head of the Secretariat of the Committee on the election of judges to the European Court of Human Rights, Secretariat of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe
<b>DLAPIL / DLAPIL</b>	<b>Ana GOMEZ</b> Secretary of the Advisory Panel

<b>Registry of the European Court of Human Rights / Greffe de la Cour européenne des droits de l'homme</b>	<b>Rachael KONDAK</b> Adviser to the President and the Registrar/ Conseillère du Président et de la Greffière
--	--

**INTERPRETERS / INTERPRÈTES**

20-22/09 : Lucie DEBURLET-SUTER  
20/09 : Luke TILDEN  
20-22/09 : Chloe CHENETIER  
21-22/09 : Jean-Jacques PEDUSSAUD

Appendix II / Annexe II  
**Agenda / Ordre du jour**

<b>1. Opening of the meeting and adoption of the agenda</b>	<b>1. Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour</b>
<a href="#">DH-SYSC-JC(2023)OJ4</a>	<a href="#">DH-SYSC-JC(2023)OJ4</a>
<b>2. Examination of the draft report on issues related to judges of the European Court on Human Rights</b>	<b>2. Examen du projet du rapport sur les questions relatives aux juges à la Cour européenne des droits de l'homme</b>
<a href="#">DH-SYSC-JC(2023)01REV2</a>	<a href="#">DH-SYSC-JC(2023)01REV2</a>
<b>3. Discussion of gender equality aspects of the work of DH-SYSC-JC</b>	<b>3. Discussion des aspects relatifs à l'égalité de genre dans le cadre des travaux du DH-SYSC-JC</b>
<a href="#">CDDH(2020)13</a> - Thematic form on gender equality	<a href="#">CDDH(2020)13</a> - Fiche thématique sur l'égalité de genre
<b>4. Other business</b>	<b>4. Questions diverses</b>
<b>5. Adoption of the meeting report</b>	<b>5. Adoption du rapport de réunion</b>
DH-SYSC-JC(2023)R4	DH-SYSC-JC(2023)R4

<b>Reference documents / Documents de référence</b>	
Terms of reference of DH-SYSC-JC <a href="#">CDDH(2022)R96 addendum3</a>	Mandat du DH-SYSC-JC <a href="#">CDDH(2022)R96 addendum3</a>
Draft report on issues related to judges of the European Court of Human Rights <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)01REV</a>	Projet de rapport sur les questions relatives aux juges de la Cour européenne des droits de l'homme <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)01REV</a>
Compilation of comments on the draft report on issues related to judges of the European Court of Human Rights (document DH-SYSC-JC(2023)01) <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)04REV</a>	Compilation des commentaires sur le projet de rapport sur les questions relatives aux juges de la Cour européenne des droits de l'homme document (DH-SYSC-JC(2023)01) <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)04REV</a>
Meeting report of the 3rd meeting of DH-SYSC-JC (15-17 May 2023) <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)R3</a>	Rapport de réunion de la 3 <sup>e</sup> réunion du DH-SYSC-JC (15-17 mai 2023) <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)R3</a>
Meeting report of the 2nd meeting of DH-SYSC-JC (25-27 January 2023) <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)R2</a>	Rapport de réunion de la 2 <sup>e</sup> réunion du DH-SYSC-JC (25-27 janvier 2023) <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)R2</a>
Meeting report of the 1st meeting of DH-SYSC-JC (28-30 September 2022) <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)R1</a>	Rapport de réunion de la 1 <sup>e</sup> réunion du DH-SYSC-JC (28-20 septembre 2022) <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)R1</a>

Summary of exchange of views with Tim Eicke and Lado Chanturia, judges at the European Court of Human Rights <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)05</a>	Résumé de l'échange de vues avec les Tim Eicke et Lado Chanturia, juges à la Cour européenne des droits de l'homme <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)05</a>
Summary of the exchange of views on issues of selection and election of candidates (25 January 2023) <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)03</a>	Résumé de l'échange de vues sur les questions de sélection et d'élection de candidats (25 janvier 2023) <a href="#">DH-SYSC-JC(2023)03</a>
Roadmap prepared by the Secretariat DH-SYSC-JC(2022)07REV	Feuille de route préparée par le Secrétariat DH-SYSC-JC(2022)07REV
Summary of replies to questionnaires DH-SYSC-JC(2023)02 (confidential)	Résumé des réponses aux questionnaires DH-SYSC-JC(2023)02 (confidentiel)
Questionnaire addressed to former judges of the European Court of Human Rights <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)05REV</a>	Questionnaire adressé aux anciens juges de la Cour européenne des droits de l'homme <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)05REV</a>
Questionnaire addressed to persons who have considered applying or have applied at the national level for the post of the judge at the European Court of Human Rights <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)06REV</a>	Questionnaire destiné aux personnes qui ont envisagé de postuler ou qui ont postulé au niveau national pour le poste de juge à la Cour européenne des droits de l'homme <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)06REV</a>
Compilation of comments on tables on the recognition of service as a judge of the European Court of Human Rights <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)08REV2</a>	Compilation des commentaires sur les tableaux sur la reconnaissance des états de service en tant que juge à la Cour européenne des droits de l'homme <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)08REV2</a>
Updated tables on the recognition of service as a judge of the Court submitted by delegations <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)03REV2</a>	Mise à jour des tableaux sur la reconnaissance des états de service en tant que juge à la Cour européenne des droits de l'homme <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)03REV2</a>
Updated examples of good practice in relation to the Guidelines of the Committee of Ministers on the selection of candidates for the post of judge at the European Court of Human Rights <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)04</a>	Mise à jour des exemples de bonnes pratiques concernant les Lignes directrices du Comité des Ministres sur la sélection des candidats au poste de juge à la Cour européenne des droits de l'homme <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)04</a>
Speech by Mr Robert SPANO, President of the European Court of Human Rights <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)02</a>	Discours par M. Robert SPANO, Président de la Cour européenne des droits de l'homme <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)02</a>
Background document prepared by the Secretariat <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)01</a>	Document d'information préparé par le Secrétariat <a href="#">DH-SYSC-JC(2022)01</a>
Report of the Registry "Recognition of service in international courts in national legislation" (via email only)	Rapport du Greffe « Reconnaissance des services dans les juridictions internationales dans la législation nationale » (diffusé uniquement en anglais et par email)
Fifth Activity Report of Advisory Panel of Experts on Candidates for Election as Judge to the European Court of Human Rights	Cinquième rapport d'activité du Panel consultatif d'experts sur les candidats à l'élection de juges à la Cour européenne des droits de l'homme



<a href="#">Advisory Panel (2022)</a>	<a href="#">Advisory Panel (2022)</a>
Report of the 97th meeting of the CDDH (6-9 December 2022) <a href="#">CDDH(2022)R97</a>	Rapport de la 97 <sup>e</sup> réunion du CDDH (6-9 décembre 2022) <a href="#">CDDH(2022)R97</a>
Report of the 96th meeting of the CDDH (14-17 June 2022) <a href="#">CDDH(2022)R96</a>	Rapport de la 96 <sup>e</sup> réunion du CDDH (14-17 juin 2022) <a href="#">CDDH(2022)R96</a>
CDDH's report on the selection and election of judges of the European Court of Human Rights <a href="#">CDDH(2017)R88addl</a>	Rapport du CDDH sur la sélection et élection des juges de la Cour européenne des droits de l'homme <a href="#">CDDH(2017)R88addl</a>